

Abstract

To assist in developing a practical mechanism in support of the United Nations Secretary General's activities in the field of verification, a team of two American and two Canadian researchers was established under the Department of Foreign Affairs and International Trade's Verification Research Program. Using a recent United Nations' Group of Experts report¹ as a background, and building upon a series of previous conceptual studies, the authors outline a number of assumptions as a basis for exploring the requirement for a United Nations Centre for Information, Training and Analysis (CITA). Recognizing that the problem is not so much lack of information as limited ability to analyze information in a timely fashion, the study develops a model for such a Centre including a practical outline of its size and method of operation. It then addresses a role for the Centre in training and a mechanism by which analysis can be undertaken. The report also explores the practicalities associated with establishing such a Centre. Finally, it proposes criteria for judging the Centre's effectiveness.

This study does not suggest that CITA is a panacea; rather the proposed Centre constitutes a practical approach to long-recognized obstacles. The study identifies entities within the UN system which perform functions similar to those envisaged for the Centre. Indeed, certain proposals parallel in concept the "rapporteur" initiative recently proposed by a small group of diplomats and weapons specialists under the chairmanship of McGeorge Bundy.² The CITA concept would be implemented within existing resources and would complement the Secretariat's management restructuring already under way.

1 *Verification in All Its Aspects, Including the Role of the United Nations in the Field of Verification*, A/50/377, September 22, 1995

2 *Confronting The Proliferation Danger: The Role of the U.N. Security Council*, A Report of the UNA-USA Project on the Security Council and Nonproliferation, (New York: United Nations Association of the United States of America, 1995).

Résumé

Pour favoriser la mise en place d'un mécanisme pratique d'appui aux activités du secrétaire général des Nations unies dans le domaine de la vérification, une équipe composée de deux chercheurs américains et deux chercheurs canadiens a été créée dans le cadre du Programme de recherches sur la vérification du ministère des Affaires étrangères et du Commerce international. Se fondant sur un récent rapport d'un groupe d'experts des Nations unies¹ et s'inspirant d'une série d'études conceptuelles antérieures, les auteurs énoncent une série d'hypothèses pour orienter l'analyse du bien-fondé de la création d'un Centre d'information, de formation et d'analyse des Nations unies (CIFA). Ils admettent que ce n'est pas tellement le manque d'information mais plutôt la capacité limitée d'analyser l'information en temps opportun qui cause problème : ils conçoivent donc le modèle d'un tel centre, et présentent des données pratiques sur sa taille et son mode de fonctionnement. Les auteurs se penchent ensuite sur le rôle du centre dans le domaine de la formation ainsi que sur la mise en place d'un mécanisme qui permettrait de procéder aux analyses nécessaires avant de définir les modalités pratiques de la création d'un tel centre. En dernier lieu, ils proposent des critères pour évaluer l'efficacité du centre.

Cette étude ne laisse nullement entendre que le CIFA est une panacée; le centre proposé représente plutôt une démarche pratique qui permettrait de surmonter des obstacles de longue date. L'étude repère les éléments du système des Nations unies qui exécutent des fonctions semblables à celles que l'on voudrait confier au centre. À vrai dire, certaines propositions s'apparentent, sur le plan conceptuel, à l'initiative portant sur le « rapporteur » proposée récemment par un petit groupe de diplomates et de spécialistes des armements sous la présidence de McGeorge Bundy.² Le CIFA serait créé en utilisant les ressources en place et viendrait compléter la restructuration en cours de la gestion du Secrétariat.

1 *La vérification sous tous ses aspects, y compris le rôle de l'Organisation des Nations unies dans le domaine de la vérification*, A/50/377, le 22 septembre 1995.

2 *Confronting The Proliferation Danger: The Role of the U.N. Security Council*, A Report of the UNA-USA Project on the Security Council and Nonproliferation, (New York: United Nations Association of the United States of America, 1995).

